

Having accepted and examined at its seventh session the petition from the weavers of Amedzofe (T/Pet.6/130), in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Mr. D. A. Sutherland as special representative,

Having taken note of the observations of the Administering Authority concerned (T/661) and of the statement of the special representative to the effect that with the inauguration of the Southern Togoland Rural Development Committee in 1949, attempts had been made to revive the Avatime weaving industry and the aid of the Gold Coast Industrial Development Corporation had been obtained,

The Trusteeship Council

Draws the attention of the petitioners to the statements of the Administering Authority;

Expresses the hope that the Administering Authority will continue to give encouragement to the weavers of Amedzofe;

Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Twenty-eighth meeting,
17 July 1950.*

253 (VII). Petition from the Liati Literate Union concerning Togoland under British administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined, at its seventh session, the petition from the Liati Literate Union (T/Pet.6/77), in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Mr. D. A. Sutherland as special representative,

Having taken note of the observations of the Administering Authority concerned (T/642) and of the statement of the special representative that the extension of public services such as health facilities depended upon the availability of funds and personnel, that the establishment of a post office at Liati would be determined by the volume of trade in that district, and that he did not consider that there was any such prospect for the time being,

The Trusteeship Council

Draws the attention of the petitioners to the statement of the special representative of the Administering Authority;

Decides that no action by the Council is called for regarding the petitioners' request for the establishment of a post office at Liati;

Expresses the hope that the Administering Authority will develop the medical facilities in the Liati Division to the utmost within the limits of the availability of funds and personnel;

Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution

Ayant reçu et examiné à sa septième session la pétition des tisserands d'Amedzofe (T/Pét.6/130), en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question laquelle a désigné M. D. A. Sutherland comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations de l'Autorité chargée de l'administration (T/661) et de la déclaration du représentant spécial qui ont fait connaître que, lorsque le Comité pour le développement rural du Togo du Sud s'est constitué en 1949, il s'est efforcé de ranimer l'industrie du tissage d'Avatime et que la *Gold Coast Industrial Development Corporation* a consenti à prêter son concours,

Le Conseil de tutelle

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les déclarations de l'Autorité chargée de l'administration;

Exprime l'espoir que l'Autorité chargée de l'administration continuera à encourager les tisserands d'Amedzofe;

Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Vingt-huitième séance,
17 juillet 1950.*

253. (VII). Pétition de la Liati Literate Union concernant le Togo sous administration britannique

Agissant en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné à sa septième session, la pétition de la *Liati Literate Union* (T/Pét.6/77), en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. D. A. Sutherland comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations de l'Autorité chargée de l'administration (T/642) et de la déclaration du représentant spécial, qui ont fait connaître que le développement des services publics et notamment des services d'hygiène est fonction des crédits et du personnel disponibles, que l'ouverture d'un bureau de poste à Liati dépendrait de l'importance des transactions commerciales effectuées dans la région et que, de l'avis du représentant spécial, il n'est pas probable que cette mesure puisse être envisagée pour le moment,

Le Conseil de tutelle

Appelle l'attention des pétitionnaires sur la déclaration du représentant spécial de l'Autorité chargée de l'administration;

Décide que la requête des pétitionnaires concernant l'ouverture d'un bureau de poste à Liati n'appelle aucune mesure de la part du Conseil;

Exprime l'espoir que l'Autorité chargée de l'administration développera les services médicaux de la Division de Liati dans toute la mesure où le lui permettront les crédits et le personnel dont elle dispose;

Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'admini-

in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Twenty-eighth meeting,
17 July 1950.*

254 (VII). Petition from the Women Teachers of Togoland concerning Togoland under British administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its seventh session the petition from the Women Teachers of Togoland (T/Pet.6/123), in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Mr. D. A. Sutherland as special representative,

Having taken note of the observations of the Administering Authority concerned (T/653) to the effect that there were four secondary schools for girls in the Gold Coast, which pupils from Togoland might enter, and two teacher-training colleges within the Territory, and that there were adequate facilities in the Gold Coast for training in nursing, which were available for girls in the Trust Territory,

Having noted further the statement of the special representative that the mobile ambulance service which had been set up in the Southern Section was available to maternity patients and that, although the Administering Authority was not completely satisfied with the medical care provided, great progress had nevertheless been made in that direction during the last ten years,

The Trusteeship Council

Notes that the Administering Authority is aware of the educational needs of girls and expresses the hope that it will provide in the Territory further educational facilities for girls;

Expresses the hope that the Administering Authority will redouble its efforts to improve the medical facilities in the Territory and devote special attention to the development of medical care for pregnant women and nursing mothers;

Decides to inform the petitioners that the questions of medical and health facilities and educational advancement have been and will be examined in connexion with its examination of the annual reports of the Administering Authority on the administration of the Territory;

Draws the attention of the petitioners to the recommendations on health adopted by the Trusteeship Council at its fourth session in connexion with its examination of the 1947 annual report on the administration of the Territory, the text of which reads as follows:¹⁵

"The Council, noting with concern that only two medical officers are stationed in Togoland and that hospital, dispensary and other medical and health facilities are inadequate for a reasonable programme of medical and health care for the population of the Trust Territory, recommends the Administering Authority

¹⁵ See *Official Records of the fourth session of the General Assembly, Supplement No. 4, page 36.*

nistration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Vingt-huitième séance,
17 juillet 1950.*

254 (VII). Pétition des Women Teachers of Togoland (Institutrices du Togo) concernant le Togo sous administration britannique

Agissant en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné à sa septième session la pétition des institutrices du Togo (T/Pét.6/123), en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. D. A. Sutherland comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations de l'Autorité chargée de l'administration (T/653), qui a fait connaître qu'il existe dans la Côte-de-l'Or quatre établissements d'enseignement secondaire pour filles où peuvent être admises les élèves originaires du Togo, que le Territoire possède deux écoles normales, qu'il y a dans la Côte-de-l'Or des services suffisants pour la formation des infirmières et que les jeunes filles du Territoire sous tutelle peuvent en suivre les cours,

Ayant en outre pris acte de la déclaration du représentant spécial qui a fait connaître que le service d'ambulances créé dans la région sud est à la disposition des femmes enceintes ou en couches et que, si l'Autorité chargée de l'administration n'est pas entièrement satisfaite des soins médicaux ainsi fournis, on a néanmoins réalisé de grand progrès dans ce sens au cours des dix dernières années,

Le Conseil de tutelle

Note que l'Autorité chargée de l'administration a conscience des besoins du Territoire en matière d'enseignement féminin et espère qu'elle donnera aux jeunes filles plus de facilités pour s'instruire dans le Territoire même;

Exprime l'espoir que l'Autorité chargée de l'administration redoublera d'efforts pour développer les services médicaux dans le Territoire et consacrera un soin particulier à l'amélioration de l'assistance médicale aux femmes enceintes et aux mères allaitantes;

Décide de faire savoir aux pétitionnaires que la question des services médicaux et sanitaires et celle du développement de l'instruction ont été et seront étudiées à l'occasion de l'examen par le Conseil des rapports annuels de l'Autorité chargée de l'administration du Territoire;

Appelle l'attention des pétitionnaires sur la recommandation relative à la santé publique qu'a formulée le Conseil de tutelle à sa quatrième session à l'occasion de l'examen du rapport annuel pour 1947 sur l'administration du Territoire et qui est ainsi conçue¹⁵:

"Le Conseil, constatant avec anxiété qu'il n'existe au Togo que deux postes de médecins et que les services hospitaliers, les dispensaires et autres services médicaux et d'hygiène y sont insuffisants pour assurer l'application à la population du Territoire sous tutelle d'un programme raisonnable de soins médicaux et d'hygiène,

¹⁵ Voir *Documents officiels de la quatrième session de l'Assemblée générale, supplément No 4, page 39.*